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ÉVKÖZI 18. VASÁRNAP                             C év                        1– 4 oldal 

 

Olv.: Préd 1,2,-2,21-23 – Kol 3,1-5.9-11 – Lk 12,13-21 

Őrizkedjetek a kapzsiságtól! 
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Nem csupán arról van szó, hogy Isten tetszését keressük, életünket eléggé 
meghatározza, hogy egymás tetszését keressük, nem mindegy, hogy hogyan, mi módon! 

 

Kapcsolatunkat az Istennel azért keressük, 
mert aki vele összetartozik, az lélekben gazdagabb lehet! 

Ezen kell elgondolkodni: mennyire gazdag lélekben az ember? 

 

A világ, amelyben élünk, mekkora lelket hordoz. A lelki értékek azok, amelyek emberibbé 
teszik a kapcsolatainkat, emberibbé teszik a világ légkörét. Ebben a szentmisében a helyes 
értékrendről gondolkodunk, mert ezen múlik az életünk értéke, életünk értelme! 
 

Ezt a szentmisét meghalt szülőkért ajánljuk fel! Értük imádkozunk, akik már túl vannak földi 
útjukon. A családtagok azon gondolkodnak, mit jelentettek nekik azok, akiktől az életüket 

kapták, akik értük sok áldozatot hoztak! Milyen értékeket jelenítettek meg?  
 

Tartsunk önvizsgálatot! 

 

Szentbeszéd 

Mi az élet értelme? 
 

Kedves Testvérek!  
Hányszor teszi fel az ember magának ezt a kérdést, amikor már több évet számlál! A fiatalok 
nagyon kevésszer gondolnak erre, hiszen előttük az élet, ők még nagyon sokat várnak az 
időtől. Mi emberek sokszor azt tapasztaljuk, hogy az idő sok mindent meg is old. Arról nem is 
beszélve, hogy az ember mennyire tartja kezében az életét? Templomban vagyunk: 
 

Az ember mennyire helyezi életét az Isten kezébe? 

Az életünk értelme életünk értékének függvénye! 

Akkor értelmes az életünk, ha értékes! 

 

A kérdés az, mi teszi értékessé az életünket? Mit gondolunk mi emberek: mi az, ami érték és 
mi az, amibe belekapaszkodunk. Jézus az egész gondolkodásunkat akarja átalakítani, amikor 
az élet kérdéseiről van szó. Nem véletlen, hogy azzal kezdte el az igehirdetését: 
 

Változtassátok meg gondolkodásotokat! 

Jézus egész programja ebben áll 
és az egész kereszténység programja is ebben áll! 

 

Most Európában oly sokat emlegetjük a keresztény örökséget! Nekünk, akik hívő emberek 
vagyunk, vagy annak tartjuk magunkat, igen komolyan ezen kellene elgondolkodnunk:  
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Ez a keresztény örökség meghatározza - e az életünket? 

Ez a keresztény örökség jelen van - e általunk ebben a világban? 

 

Az elmúlt vasárnapokra visszagondolva: – már akik itt voltak – kezdtük azzal, hogy az 
embernek el kell szánnia magát, valamire rá kell tennie az életét. Nem lehet csak úgy élni a 
világban, zsargonnal ezt mondják: lötyögni. Valamire oda kell adni az embernek az életét! 
Jézus azt mondta: Aki elveszíti életét Értem, azokért az értékekért, amiket kínálok, az 
megmenti az életét! Aki ezt nem vállalja, az elveszett, az idő előtt meghalt!  
 

Aztán arról elmélkedtünk, hogy mindegyikünknek küldetése van! Ezeket az értékeket el kell 
vinnünk a világba! Meg kell ismertetni ezeket az emberekkel! Aztán arról beszélgettünk, hogy 
mi a norma. A norma: Jézus, a főparancsolat! Mi a főparancsolat? Szeressétek egymást, 
ahogy Én szerettelek titeket! – mondja Jézus! A főparancsolatban: Szeressétek egymást, mint 
önmagatokat! Mit jelent ez? Jézus világos választ ad!  
 

Jézus úgy szerette önmagát, hogy minket jobban szeretett önmagánál! Szeressétek egymást, 
mint önmagatokat, a jézusi norma szerint ez azt jelenti: jobban szeressétek egymást, jobban 
szeressétek a feleségeteket, a férjeteket, a szüleiteket, a gyerekeiteket, a testvéreiteket, a másik 
embert, mint önmagatokat! Különben az egész szeretet kérdése nulla, önszeretetünkbe fojtjuk 
az egész életünket! Aztán hallottunk arról, hogyan kell imádkozni. Isten ügye, ember ügye! 

 

Újabb gondolat! Ez azért fontos, mert Jézus azt akarja, hogy mi újszövetségi emberek 
legyünk. Jézus azt akarja, hogy az ő életét fogadjuk el és ez az elfogadás adjon értelmet az 

életünknek! Ebben a jézusi erőtérben – modern fogalommal – gondolkodjunk, szervezzük az 
életünket Jézus normája szerint! Ha ez sikerül, akkor értelme van az életünknek! 
 

Az utolsó mondat így hangzott: Gazdagodjatok Istenben! 

Szegények vagyunk, vagy gazdagok? 

 

Az a tapasztalat, most sokkal jobban élnek az emberek, mint 50 évvel ezelőtt, egyre 
gazdagabbak, ha így tekintjük. Ez a javakban való gazdagodás! Vannak, akiknek ez nem 
sikerül, mindig lesznek ilyenek. Jézus egyértelműen mondta: Szegények mindig lesznek 

veletek! Nem mindenkinek sikerül a világ javaiból annyit összegyűjtenie, hogy jólétben éljen. 
A jólét a gondtalan anyagi helyzet. Akik anyagiakban gazdagok, sokszor arról panaszkodnak, 
hogy mennyi minden hiányzik nekik. Hol vannak igazából a problémák?  
 

A javak helyes értékelése nem elhanyagolható! Nagy kísértésünk, hogy sokszor arra 
gondolunk, amink van, az mindennél fontosabb. Meg kell szerezni azt, amiről úgy gondoljuk, 
arra nekünk szükségünk van, a nélkül nem tudunk élni. Jézus azt mondja: nem az ad értelmet 
az életeteknek, amitek van, hanem akik vagytok! Olyan kérdés ez, ami mindent eldönt. 
 

A Kis Herceg kereskedője nem ért rá soha semmire. Azt kérdezte tőle, mit csinálsz? 
Számolom a csillagokat. Mennyi a csillag? Mondja, hogy ötezer valamennyi, ha új lesz azt is 
megveszem. Mit csinálsz velük? Semmit, csak az enyémek. Ostoba emberi gondolkodás!  
 

Nem az tesz gazdaggá, amid van, hanem az, aki vagy! 

Jézus tanítása szerint alakítjuk át az életünket: Istenben gazdagodjunk! 

 

A szentek példája mutatja: 

 akik Istenben gazdagodnak, boldogok, mert fölismerték az élet értelmét! 
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A kórházakban hány meggyógyulni akaró ember van. Vannak olyan súlyos betegek, akik az 
életük vége felé tartanak. Akkor már semmi se számít, akkor már csak egyedül az élet számít! 
Mije van valakinek, mije marad itt a halála után? Legfeljebb az örökösöket izgatja. Vagy, 
amikor egy hajó veszélybe kerül, akkor mindazt kiszórják, amire szükségük lehet, de most az 
életüket kell megmenteni! Tehát a tengerbe mindazt, ami kevésbé fontos, mint az életük! 
 

Az Istenben való gazdagodás kegyelmi gazdagodás 
Azt jelenti, hogy aki hisz, aki az Istenhez tartozik, az másképpen gondolkodik minderről. 
Gazdagabb? Lelkibb! Nem a szerzés, a versengés legfontosabb az életében, hanem a Lélek!  
 

A Lélek, aki szervezi az ember kapcsolatait! 
Amikor az ember arra figyel, hogy mi jót tehet a másikért!  
Amikor az ember arra figyel, hogyan tud segíteni a másik embernek!  
Amikor az ember arra figyel, hogyan tudja megoldani gondjait a másik emberrel!  
Ez az Istenben való gazdagodás! 

 

A bírvágy kísértése! Birtokolok, enyém! Még az emberi kapcsolatainkban is ez dominál: 
birtokoljuk a feleségünket, a férjünket, a gyerekeinket, a szüleinket, a másik embert. A 
kapcsolatunkat az határozza meg, hogy abból nekem mi jön, enyém, én! Ez a gondolkodás 
életellenes, mondja Jézus! Gazdagodjatok Istenben, a lelki értékek lesznek fontosabbak! 
Valaki azt kéri Jézustól, hogy ossza el a vagyont testvére és közte, mert becsapja a testvére. 
Hány örökösödési ügyet ismerek. Ki tudja igazságosan ezeket a kérdéseket megoldani? Senki, 
mert ezekben az esetekben a másik biztosan azt gondolja, hogy igazságtalanság történt. Ezért 
utasítja el Jézus: Azt akarod, hogy Én bíráskodjak, Én legyek a bíró?  
 

A civiljog is azt mondja: amikor az igazságot hangoztatják csupán, akkor az igazságtalanság 
is megjelenik! Szent Ágoston mondja: Ahol az igazság mindennél fontosabb, ott sír a szeretet! 
Életszemléletről van szó! Szükségünk van a javakra. A Bibliában más értékrend van, a 
szegény asszony két fillérje többet ért mások millióinál! Azt olvassuk a Bibliában és Jézus 
erre figyelmeztet:  Ha kölcsönt adsz, akkor nehogy uzsorásként gondolkodjál! A Biblia és 
Jézus arra akar bennünket megtanítani, hogy szabaduljunk meg ettől a kísértéstől, hogy a 
javak a biztonságunkat adják. Az összes biztosító ebből gazdagodik meg, mert elhiteti velünk, 
hogy a javak biztonsága mindenek fölötti. Van bizonyos igazság mindezekben, de ne felejtsük 
el, nem az a nagyobb, akinek többje van! Micsoda szerencse!  
 

Nem a valami tesz bennünket gazdaggá, hanem valaki, az Isten, ha az emberi világunkra 
gondolunk, a másik ember, nem a javak! Nem a valami, hanem a valaki, Isteni 
gondolkodásunk szerint az Isten, isteni gondolkodásunk szerint az emberek világában a másik 
ember! Jézus józanságra tanít bennünket: a szeretet erőterében helyesen gondolkodjunk! 
 

Kegyelmileg gazdagodjunk, lelkileg erősödjünk! 

A lelki értékek határozzák meg emberi kapcsolatainkat! 

Ennél egyértelműbb igazság nincs, csak fel kell ismerni! 

 

+  A M E N  + 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Az Úr imádságát imádkozzuk, ahogy ezt múlt vasárnap tanultuk. Olyan 
világban élünk, amely világot e világi világnak mondanak. Az új európai értékrend - amire 

annyiszor hivatkoznak – azt jelenti: Istent megtagadták, Isten parancsolatai nincsenek, Isten 
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szava nem számít! Ha Isten parancsolatai nem számítanak, akkor jönnek az emberi parancsok. 
Ha az Isten szava eltűnik, akkor jönnek az emberi szavak és jaj nekünk egy istennélküli világ! 

Ez a pogány Európa belőlünk lett, mert ez az Európa keresztény volt! Rá tudtak venni 
bennünket arra, hogy Isten nélkül tervezzük az életünket! Próbáljuk meg másképpen! 

 

Imádkozzunk azért, hogy legalább, 
 aki még magát hívőnek tartja, tartson ki! 

 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Nagyon szeretném, ha mindig gondolnánk arra: azért jövünk ide a 
templomba, mert engedni akarunk Jézus tanításának! Kegyelmi megújulásról van szó: mi az, 
ami értelmet ad az életünknek. Az áldás ezt a tudatot erősíti bennünk! Az áldás előtt a 
Népsportból olvasok fel, ez a mai igehirdetést támasztja alá, bibliai ihletésű bibliai igazság. 
 

Milák Kristóf 19 éves fiatalember világbajnok lett! 

 1:50.73-al a 200-as pillangót megnyerte!  
 

Tüneménynek lettünk tanúi. Hogy történt? Nem tudja az edzője, én sem tudom, mondja ez a 
19 éves fiatalember. Az edző: 1:52 időről képzelegtem, az aranyban biztos voltam, de attól, 
amit láttam, elállt a lélegzetem. Mintha felsőbb lény tempózott volna a szemünk előtt. Olyan 
ez, mint amikor csodát lát az ember, ami fogva tart. Bevillant valami! Ez a gyerek tudja már, 
hogy történt az egész, ha nem képes szóval elmondani, akkor is! 
 

Csurka Gergely - Csurka István unokaöccse – Nemzeti Sportban írt riportjában olvasom. 
Amikor fölkeltem, éreztem, hogy valami megfoghatatlan, elmondhatatlan érzés vitt magával. 
Mi ez? Az, amit a kegyelemben Isten lehajló, felemelő jóindulatában való létezés pillanatának 
neveznék talán. Amit csak tökéletes készenlét itt és most, felkészültség nyomán kap a lélek! 
Nem azé, aki akarja, nem azé, aki fut! Kegyelem, egyedül a könyörülő Istentől!  
 

Döbbenetes mondatot ejt ki Milák Kristóf  
a csapat hazai fogadásakor: 

Nem nekem kell hajszolni az időt,  
az időnek kell hozzám jönnie! 

 

Ki súgta ezt neki? Szent Ágoston Szent Ambrust, Milánó püspökét arról győzködte, hogy ő az 
igazságot keresi! A püspök így válaszolt: Ne keresd az igazságot, nyisd ki a szíved és az 
igazság fog megtalálni téged! Isten nem arannyal, hanem lelkiállapottal fizet! – ezt Balczó 
András mondta egyszer. Azzal az állapottal, amiben magabízó szívvel mondható: Nem lesz 

gond, Mester! Milák Kristóf, amikor kimondta, hogy nem Thelps világcsúcsa érdekli, a 
rekordot - hitem szerint - akkor döntötte meg! Tudja már, ezt az érzést akarni nem lehet, sem 
a száz pillangó döntőjében, sem az életünkben!  

 

Nemcsak aranyat nyert ő magának és nekünk! 

 Sokkal többet! 
Kívánom mindenkinek ezt a sokkal többet! 

 


